#### 综合评述

## 有机修复剂在重金属污染土壤修复中的应用

孙小峰1,2,吴龙华1,骆永明1

<sup>1</sup>中国科学院南京土壤研究所土壤与环境生物修复研究中心,土壤与农业可持续发展国家重点实 验室, 南京 210008; <sup>2</sup>中国科学院研究生院, 北京 100049

收稿日期 2005-6-20 修回日期 2005-12-21 网络版发布日期 接受日期

有机修复剂在重金属污染土壤修复中具有举足轻重的作用,本文结合国内外的研究成果和最新研究进展, 从土壤重金属污染修复中有机修复剂应用的发展状况、应用机理、优缺点、影响因素以及成功实例等几个方面论 述了国内外有机修复剂的研究现状,列举了几种应用较为广泛的有机修复剂(如氨基多羧基酸、有机酸、有机质、 生物乳化剂等)的最新研究进展,总结了影响有机修复剂使用的主要因素,指出目前有机修复剂在实际应用中可能 ▶ 复制索引 出现的问题,同时对今后的发展方向进行了展望.

土壤 重金属污染 修复 有机修复剂 关键词 分类号

# Application of organic agents in remediation of heavy metals-contaminated soil

SUN Xiaofeng<sup>1,2</sup>,WU Longhua<sup>1</sup>,LUO Yongming<sup>1</sup>

<sup>1</sup>State Key Laboratory of Soil and Sustainable Agriculture, Soil and Environment Bioremediation Research Centre, Institute of Soil Science, Chinese Academy of Sciences, Nanjing 210008, China; <sup>2</sup>Graduate University of Chinese Academy of Sciences, Beijing 100049, China

#### Abstract

Organic agents play an important role in the remediation of heavy metals soil, and their introduction into practice is a promising strategy to develop an efficient solution for this remediation. This paper summarized the research advances in the application of organic agents to the remediation of heavy metals-polluted soil, including their action mechanisms, advantages and disadvantages, and factors affecting their efficiency. The commonly used organic agents, such as aminopolycarboxylic acid, organic acid, humic acid, biosurfactants, etc., were introduced, and the prospects of organic agents' application were discussed.

Key words Soil Heavy metal contamination Remediation Organic agents

DOI:

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ **PDF**(411KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

### 服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶浏览反馈信息

## 相关信息

▶ 本刊中 包含"土壤"的 相关文章

#### ▶本文作者相关文章

- 孙小峰
- 吴龙华
- 骆永明